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Miroslav Borovský, dosavadní výrobní ředitel a závodní lomu Vršanské uhelné a 
Severní energetické, po vzájemné dohodě s vedením společnosti skončil ve své 
funkci k 31. červenci 2024. Ke stejnému datu skončil také ve všech orgánech spo-
lečností skupiny Sev.en Česká energie.

Z funkce dlouholetý manažer těžebních společ-
ností odchází z osobních důvodů, které nijak ne-
souvisí s výkonem jeho práce. „Miroslav Borov-
ský byl vždy spolehlivým kolegou, který přesně 
a bez chyb prováděl lom Vršany i lom ČSA těžkým 
obdobím posledních let. Ať už to bylo složité obdo-
bí covidu, energetická krize spojená se začátkem 
válečného konfliktu na Ukrajině, která si žáda-

la extrémní a rekordní těžby v obou lomech, nebo 
nedávná velmi složitá situace s přerušením těžby 
v lomu ČSA a s tím související propouštění našich 
zaměstnanců. Za jeho práci, kterou už z osobních 
důvodů nebude dále vykonávat, mu patří podě-
kování celé skupiny Sev.en Česká energie a mé ze-
jména,“ uvedl Petr Lenc, generální ředitel těžeb-
ních společností skupiny.

Miroslava Borovského ve funkci nahradí Pa-
vel Kounovský, rovněž dlouholetý manažer 
společnosti Sev.en Inntech, který byl zvo-
len na základě vnitřního výběrového řízení. 
„Jsem přesvědčen, že má všechny předpoklady 
vést lom Vršany v náročných letech, které nás 
čekají, a že dokáže dovést lom ČSA do nedale-
kého konce. Jsem si jistý, že na práci nastupu-
jícího výrobního ředitele a závodního lomu se 
budu moci spolehnout stejně bezpečně jako na 
práci Miroslava Borovského,“ doplnil generál-
ní ředitel. 

(red)

ZMĚNA NA POSTU VÝROBNÍHO  
ŘEDITELE TĚŽEBNÍCH SPOLEČNOSTÍ

Miroslav Borovský na květnovém setkání se za-
městnanci Severní energetické. Foto: Archiv SN
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Největší letošní investiční akci v oblasti elektro realizují v Elektrárně Počerady. 
Opravuje se zapouzdřená rozvodna, která zásobuje elektřinou důležité části tech-
nologie, například odsíření. 

„Standardně nenapájí samotné výrobní bloky, 
které mají k tomuto účelu vlastní zařízení a pou-
ze v případě výpadku napájí bloky přes takzva-
né záskokové smyčky. Napájí ale odsíření, zauhlo-
vání a také provozy, které sdílíme s dalšími part-
nery, jako je vodní hospodářství nebo chemická 
úprava vody,“ vysvětlil Martin Macháček, ve-
doucí oddělení péče o zařízení elektro a MaR 
Elektrárny Počerady. To byl také jeden z důvo-
dů, proč se k opravě přistoupilo. Zásadní opra-
vy se na rozvodně neprováděly od jejího zpro-
voznění v devadesátých letech. „Jedná se o gene-
rální opravu, dochází k výměně těch částí, které 
jsou běžným provozem nejvíce opotřebovány. Jde 
například o pohony a zhášecí komory vypínačů. 
Součástí opravy byla i kontrola hermetičnosti tu-
busů, kde jsou uloženy vodiče a s tím související 

výměna izolačního plynu. Paralelně navíc probí-
há výměna elektrických ochran rozvodny.“ dopl-
nil Martin Macháček.  
Právě uložení vodičů v tubusech vyplněných 
izolačním plynem je zvláštností, která zapouzd-
řeným rozvodnám dala jméno. Využívá se v nich 
syntetického hexafluoridu sírového. Tento che-
micky inertní, nehořlavý a nekorozivní plyn má 
výborné tepelné a izolační vlastnosti. Jednotli-
vé fáze se proto mohou uložit do pouzdra vel-
mi blízko sebe na vzdálenost několika centimet-
rů. Zapouzdřené rozvodny tak zaberou mnoho-
násobně méně místa a dají se využívat například 
v hustě osídlených oblastech. Mnohem více při-
pomínají vodní potrubí než elektrické zařízení. 
Obecně platí, že zapouzdřené rozvodny vynika-
jí velkou spolehlivostí, dlouhou životností a dí-

ky tomu, že jsou všechny živé části elektrických 
vedení pod napětím hermeticky uzavřeny v pře-
tlakových pouzdrech, považují se i za bezpečněj-
ší pro obsluhu. Nevýhodou je naopak vyšší cena, 
která souvisí s náročnější výrobní technologií. 
Kvůli hermetičnosti všech zařízení je rozvodna 
technologicky náročnější na údržbu, která ov-
šem není vyžadována tak často. Zvláštností po-
čeradské zapouzdřené rozvodny je její umístění 
venku, obvykle se tato zařízení i díky své menší 
velikosti umisťují do vnitřních prostor.  
Zapouzdřená rozvodna v areálu elektrárny v Po-
čeradech může být rozdělena na dvě části, aby 
byl zajištěn plynulý provoz i při výpadku jedné 
z nich. Také opravy jsou rozděleny na dvě eta-
py. „V červenci se opravovala první část rozvod-
ny, v srpnu se přesunou na druhou, aby vše moh-
lo být v září kompletně hotovo a práce neomezo-
valy naše technologie, ani partnery, kteří jsou na 
dodávkách z této rozvodny závislí,“ dodal Mar-
tin Macháček. 

V POČERADECH BĚHEM LÉTA  
OPRAVÍ ZAPOUZDŘENOU ROZVODNU

Sáričková Benešová
Gabriela Sáričková  
Benešová
mluvčí skupiny

Seznam Zprávy se na základě stížností ekologických organizací zajímaly, proč Elektrárna 
Počerady běžela v červenci devět dnů nad rámec platných povolení, když vyráběla i v blo-
cích, kterým propadla výjimka na emise rtuti.   
Od okamžiku převzetí elektrárny intenzivně pracujeme na splnění ekologických limitů na 
všech výrobních blocích. Protože se však jedná o složitý a unikátní technologický proces, 
požádali jsme v dostatečném předstihu o prodloužení platnosti výjimky. Krajský úřad Ús-
teckého kraje uznal naše argumenty a výjimku nám prodloužil. Ekologičtí aktivisté svými ná-
vrhy a odvoláními jen zdržují proces vydání výjimky a zaměstnávají zbytečně státní správu. 
 Je v našem nejvyšším zájmu výrobou v Počeradech co nejméně zatěžovat životní prostře-
dí. Do ekologizace našich zdrojů investujeme i v této pro uhelnou energetiku velmi nejis-
té době. A to je z pohledu energetické bezpečnosti rozhodně dobrá zpráva, protože aktu-
ální zvýšená spotřeba vyplývající z provozu klimatizací a 
bezvětří v Německu zvyšuje i požadavky na výrobu v čes-
kých uhelných zdrojích. Elektrárna je připravena poskyto-
vat veškerou dostupnou výrobní kapacitu. Procento vyu-
žití výrobní kapacity je závislé na požadavcích trhu s elek-
třinou, kde se musí v každém okamžiku spotřeba rovnat 
výrobě.
 Rozptylová studie, kterou jsme přikládali k žádosti o vý-
jimku, jasně dokazuje, že výjimka má na životní prostředí 
zanedbatelný či dokonce neměřitelný dopad. Ostatně k 
tomuto závěru dospěl u obdobného sporu v případě Elek-
trárny Chvaletice i Nejvyšší správní soud, když konstato-
val, že výjimka nezpůsobuje závažné znečištění a neohro-
žuje vysokou úroveň ochrany životního prostředí.

MÉDIA V ČERVENCI ZAJÍMALO 

Teplárna Kladno znovu uspěla v soutěži Podnik podporující zdraví III. stupně. 
Titul získala na tříleté období do roku 2027. Soutěž vyhlašuje Státní zdravotní 
ústav ČR od roku 2005 s cílem ocenit podniky, pro které je podpora zdraví na 
pracovišti nedílnou součástí každodenního pracovního života a nadstandardně a 
nad rámec zákona pečují o zdraví svých zaměstnanců.

„K dispozici už máme závěrečnou zprávu s hod-
nocením auditu, který v kladenské teplárně pro-

vedl tým složený ze zástupců pracovníků Cent-
ra hygieny práce a pracovního lékařství SZÚ. 

Vycházel z kritérií kvality podpory zdraví na 
pracovišti pro malé a střední podniky a sebe-
hodnotícího dotazníku, který jsme zpracováva-
li a odesílali s přihláškou do soutěže počátkem 
letošního roku. Pro audit jsme měli připravenou 
i podrobnou prezentaci,“ shrnul Robert Staněk, 
vedoucí oddělení bezpečnosti a požární ochra-
ny Teplárny Kladno. Vítězové převezmou cer-
tifikát na slavnostním vyhlašování oceněných 
podniků ve druhé polovině října v Praze.  
Soutěže Podnik podporující zdraví se kladen-
ská teplárna účastní pravidelně od roku 2006. 
Letos se tak přihlásila již posedmé. Posuzují 
a hodnotí se nejen aktuální programy, ale ta-
ké jejich kontinuita a komplexnost. V plnění 
jednotlivých kritérií teplárna dosáhla celkové-
ho skóre 98,3 %. „Auditory zajímala nejen kon-
krétní opatření, která zavádíme na našich pra-
covištích, ale i řešení celé problematiky v rámci 
skupiny. V závěrečné zprávě ocenili, že se v ur-
čitých oblastech mohou přímo zapojit i zaměst-
nanci, například do výběru ochranných pracov-
ních pomůcek. Spokojeni byli i s přístupem vede-
ní společnosti. Doporučili nám, kde hledat další 
informace a inspiraci pro zlepšování našich ak-
tivit,“ doplnil Robert Staněk. 
V kladenské teplárně se uplatňuje celá řada 
programů na podporu zdraví. Společnost se 
snaží například aktivně propagovat nekouření 
a důsledně kontroluje dodržování zákazu mi-
mo vyhrazené prostory. Zaměstnanci na velí-
nech si mohou během pracovní přestávky za-
cvičit. Fitness centrum je pro všechny zaměst-
nance v administrativní budově společnosti 
k využití v mimopracovní době. Pravidelně se 
konají sportovní akce, velmi oblíbená je kolo-
jízda.  

(red)

TEPLÁRNA KLADNO OBHÁJILA TITUL 
 PODNIK PODPORUJÍCÍ ZDRAVÍ

Setkání zaměstnanců mají ve skupině Sev.en Česká energie 
tradici. Každá ze společností ale volí trochu jinou formu i roč-
ní dobu. 
V Elektrárně Počerady, kde se letos sešli jako první, zvolili krát-
ce před prázdninami posezení  spojené s grilováním v loun-
ské zahradní restauraci Stromovka. Poprvé se tohoto setkání 
účastnili také bývalí zaměstnanci sdružení v Senior klubu. 
Každá ze společností skupiny má možnost podobné setkání 
jednou ročně uspořádat. V dalších regionech si ale zaměstnan-
ci zvolili pozdější termín, zaměstnanci Elektrárny Chvaletice 
se tak letos sejdou na tradičním vánočním večírku, podobnou 
formu si vybrali i zaměstnanci kladenské teplárny.    

(red)

LETNÍ GRILOVÁNÍ NEBO VÁNOČNÍ VEČÍREK



POSLEDNÍ JÍZDA Z ARMÁDY  
A Z ÚPRAVNY
Přerušení těžby v lomu ČSA se netýká pouze uhelných velkostrojů. Dotkne se také 
dalších navazujících činností, například kolejové dopravy. Na konci července vyjely 
symbolické poslední vlaky s uhlím z lomu ČSA a z Úpravny uhlí v Komořanech. 

Ve čtvrtek 25. července se na poslední cestu vy-
dal vlak s uhlím z Dolu ČSA. Přesně tak to by-
lo napsáno na kovové desce, kterou k tomuto 
účelu nechali vyrobit a umístit na čelo lokomo-
tivy zaměstnanci kolejové dopravy Sev.en Inn-
tech. „Poslední vlak samozřejmě souvisí s přeru-
šením těžby v lokalitě ČSA. Od srpna už se nebu-
dou nakládat a vypravovat vlaky z nakládacího 
místa NS1 a přerušen je i provoz v dopravně D4, 
odkud se nakládka na NS1 zajišťovala,“ vysvět-
lil Pavel Šístek, vedoucí kolejové dopravy Sev.en 
Inntech. 
Jen o den později vyjel poslední vlak s uhlím na-
ložený na Úpravně uhlí v Komořanech. Dvaa-
dvacet vozů odtud vyráželo na cestu do kladen-
ské teplárny. Shodou okolností v kabině elek-
trické lokomotivy seděl na své poslední směně 
strojvedoucí Petr Bucha, který jak přiznal, celou 
svou sedmačtyřicetiletou kariéru na důlní dráze 
strávil výhradně na důlních elektrických loko-
motivách. „Nakládka na úpravně uhlí byla spe-
cifická hlavně v tom, že odtud byly vypravovány 
vlaky po kolejích Českých drah. Po přerušení čin-
nosti úpravny bude nakládka zajišťována z loka-
lity Hrabák, odkud jsme už nyní schopni zásobo-

vat Elektrárnu Chvaletice, Teplárnu Kladno, Tep-
lárnu Zlín, Orlen Unipetrol  i další zákazníky,“ 
upřesnil vedoucí kolejové dopravy. 

Vlaky z úpravny uhlí zcela nezmizí, i nadále se 
zde budou nakládat aglomeráty z komořanské 
teplárny a litvínovské chemičky. Klasické naklá-
dací zásobníky, které se využívaly na uhlí, už zů-
stanou zavřené. Zřejmě poslední vlak odtud te-
dy vyrazil do Kladna v pátek 27. července kolem 
poledne.                                                              (red) 
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Těžba uhlí přímo do železničních souprav už ve skupině Sev.en Česká energie de-
finitivně končí. Poslední velkostroj KU300.34/K96, který takto těžil, začne během 
prázdnin využívat stejně jako ostatní těžební technologie dálkovou pásovou do-
pravu. 

„Souvisí to mimo jiné s přerušením železničního 
spojení do Komořan. Tento způsob těžby se využí-
val především pro přepravu do úpravny uhlí, zčás-
ti také aby se odlehčilo nakládacím místům. To už 
nyní není potřeba. Od letoška tak veškerá technolo-
gie v lomu Vršany bude využívat dálkovou pásovou 
dopravu,“ vysvětlil Stanislav Fára, vedoucí úseku 
uhlí Vršanské uhelné. Pro velkostroj to znamená 

drobné úpravy. „Co se týče mechanických částí, asi 
největší změnou je výměna části nakládacího vý-
ložníku, takzvané násypky. Dochází také k úpra-
vám v elektro částech, je třeba pozměnit řídicí sys-
tém, protože ovládání velkostroje je při těžbě na pá-
sové dopravníky trochu odlišné,“ doplnil vedoucí. 
Na všechny změny budou mít ve Vršanské uhel-
né dostatek času. Současně s úpravami přímo 

na stroji  probíhá stavba nové 700metrové linky 
dálkové pásové dopravy k velkostroji, která bu-
de napojena na stávající uhelnou linku. V srp-
nu by rypadlo již mohlo těžit ve standardním 
režimu.  
Těžba „do vlaků“ byla dlouhá léta vršanskou 
zvláštností. Tímto způsobem těžil skrývku vel-
kostroj K800/K54 až do roku 2021, než byl rov-
něž upraven na dálkovou pásovou dopravu. 
Uhelný velkostroj KU300.34/K96 byl posled-
ním, který tuto technologii využíval. Zbylé dva 
uhelné velkostroje ve Vršanské uhelné jsou na-
pojené na dálkovou pásovou dopravu.        (pim)    

V plném provozu je sice nejkratší dobu, přesto patří v současnosti k nejvytíženěj-
ším strojům ve Vršanské uhelné. Kolesový nakladač KN600 zajišťuje překládku 
stavebních alternativních materiálů (popílků) na pásové dopravníky v Příkupovém 
depu lomu Vršany. 

Speciální stroj vznikl přímo pro potřeby Vr-
šanské uhelné a je jediným svého druhu v Čes-
ku. Podobné by se daly najít v těžebních společ-
nostech v zahraničí, například 
v Polsku. Jeho úkolem je pře-
ložit materiál přivezený želez-
ničními soupravami přede-
vším z Elektrárny Počerady na 
pásové dopravníky, po nichž 
putuje podle potřeby k zakla-
dači Z86 nebo PVZ301. V prů-
měru se během čtyřiadvaceti 
hodin vystřídá deset plně na-
ložených železničních souprav, 
pět na ranní a stejný počet na 
noční směně.  

Montáž stroje probíhala od léta loňského roku 
v hale v lokalitě Hrabák. Na podzim se KN600 
přesunul na místo, kde dnes pracuje. Do zimy se 

ještě drobně upravoval, následoval zkušební pro-
voz a na přelomu zimy a jara letošního roku se 
již dostal do standardního režimu. V lokalitě Vr-
šany nahradil dvě lopatová rypadla, která zůstá-
vají odstavena v těsné blízkosti rampy, kdyby by-
la potřeba. Zaměstnanci loni vybírali jméno pro 
stroj KN600, zvítězila Popelka. 

(red)

ÉRA TĚŽBY DO VLAKŮ UŽ VE VRŠANSKÉ  
UHELNÉ DEFINITIVNĚ SKONČILA

NEJMLADŠÍ STROJ PATŘÍ K NEJVÍCE VYTÍŽENÝM

S posledním vlakem z úpravny vyrazil na poslední 
směně strojvedoucí Petr Bucha. Foto: (pim)
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Trojici hornických artefaktů přestěhovali do Podkrušnohorského muzea. Socha 
dvojice havířů, symbol hornictví želízko a mlátek a zvětšenina kahanu předtím 
zdobily prostranství před objektem SVAPO v lokalitě Československá armáda. 

Důvodem ke stěhování je přerušení těžby v lomu 
ČSA a snaha společností skupiny Sev.en Česká 
energie zachovat tyto připomínky hornické mi-
nulosti regionu a umožnit veřejnosti, aby si je 
prohlédla. „Původně se všechna tři díla nacháze-
la v areálu dnes již uzavřeného dolu Centrum, od-
kud si je odvezli hlubináři, když se stěhovali na 
lokalitu ČSA, aby tu hlubinným způsobem těžili 
uhlí ve svazích lomu ČSA. K historii jednotlivých 
artefaktů není k dispozici žádná dokumentace. 
Od pamětníků víme, že nejstarší je socha dvojice 
havířů, která stála u staré jámy dolu Centrum už 

po 2. světové válce,“ uvedla Eva Maříková, mluvčí 
skupiny Sev.en Česká energie. Podstatně mlad-
ší je betonové ztvárnění hornických symbolů, 
zvětšenina kahanu, která původně i svítila, stála 
před vchodem do areálu dolu Centrum.  
Zaměstnanci společnosti Sev.en Inntech všech-
ny tři artefakty naložili na trailer a převezli do 
Podkrušnohorského technického muzea. Ka-
han byl umístěn před bránu muzea a měl by 
opět i svítit. Sousoší havířů našlo nové místo za 
vstupní vrátnicí. Nejnáročnější bylo usadit hor-
nické symboly, protože jejich betonový pod-

stavec sahá zhruba půl metru pod zem. „V na-
šem muzeu se soustředíme na technické památ-
ky, uměleckých děl zde máme minimum. K vidění 
jsou například reliéfy z historických budov nebo 
několik obrazů. Jedinou sochou, ačkoli toto ozna-
čení není zcela přesné, je horník před vstupem do 
štoly Julius,“ vysvětlil Zbyněk Jakš, ředitel Pod-
krušnohorského technického muzea. Horník je 
velmi specifickým exponátem. Muzeum ho zís-
kalo z dolu Alexander. Nejde ovšem o originální 
dílo, ale kopii sochy horníka, kterou pro pomník 
obětem důlního neštěstí na dole Pluto vytvořil 
Ivan Záleský. U pomníku v Litvínově se každo-
ročně na připomínku 65 obětí této tragédie v ro-
ce 1981 koná pietní akt. 

(red)

Areál dnes již uzavřeného dolu Centrum začátkem srpna znovu ožije. Své každo-
roční letní soustředění tu absolvují kynologičtí záchranáři ze ZKS Centrum Parent 
Company, kteří bývalý hnědouhelný důl využívají pro výcvik. 

Jako každý rok se na sever Čech sjedou zástup-
ci kynologických záchranných skupin z celé re-
publiky, aby v areálu posledního hnědouhelného 
hlubinného dolu společně trénovali, připraveny 
jsou i speciální aktivity. Podílet se na nich bude 
Hlavní báňská záchranná stanice Most (HBZS), 
se kterou kynologičtí záchranáři v letošním ro-
ce rozšířili spolupráci a podepsali memorandum 
o výpomoci při vyhledávání ztracených osob ve 
všech prostorech důlních děl i mimo ně. „V plá-

nu máme výcvik slaňování se psy, který povede in-
struktor lezců HBZS. Kromě toho nám báňští zá-
chranáři umožní trénink v jedné ze štol, kde pro-
vádějí kontrolní činnost,“ nastínil Miroslav Fencl, 
vedoucí ZKS Centrum Parent Company. 
Obě organizace spolupracují dlouhodobě. 
S báňskými záchranáři se v rámci letního sou-
středění uskutečnilo vyhledávání ztracené oso-
by ve štole Jezeří, letos na jaře přizvali členové 
HBZS kynology na cvičení do štoly Lehschafter 

v Mikulově. Na oplátku dostali členové HBZS 
šanci zapojit se do jarní soutěže O zlatý kahan 
spojené s možností získat jeden ze stupňů su-
tinových zkoušek. Několikrát už měli záchra-
nářští psi šanci vyzkoušet si dýmnici v areálu 
HBZS. 
„Máme radost, že nám skupina Sev.en Česká 
energie umožňuje využívat celý areál Dolu Cen-
trum. Máme tu ideální podmínky pro vyhledá-
vání venku i ve vnitřních prostorách. Jedná se 
o velmi unikátní a atraktivní místo, které si oblí-
bili kynologičtí záchranáři z celé republiky i za-
hraničí a rádi se sem vracejí,“ doplnil Miroslav  
Fencl.                                                                      (red) 

HORNICKÉ SYMBOLY NAŠLY 
NOVÝ DOMOV V MUZEU

UZAVŘENÝ AREÁL DOLU CENTRUM 
ZNOVU OŽIVÍ PSÍ ŠTĚKOT
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S některou z forem kybernetického útoku se během poslední doby setkala prakticky 
každá větší firma v Česku. Výjimkou nejsou ani společnosti skupiny Sev.en Česká ener-
gie. Specialisté společnosti Infotea, která zajišťuje IT služby ve skupině včetně kyber-
netické bezpečnosti, upozorňují, že se útoky během posledních měsíců zintenzivnily.  

Jejich cíl zůstává stejný, získat od uživatelů citlivá 
osobní data, především pak přihlašovací údaje. 
Způsoby jsou rozmanité a mnohdy velmi sofis-
tikované. V nedávné době se objevily podvodné 
e-maily, které vyžadovaly od uživatele elektro-
nický podpis, obsahovaly falešné faktury, ale ta-
ké například informaci od přepravní společnosti 
o chybě v doručení zásilky nebo zprávu o výhře. 
K podvodným e-mailům přibyly i falešné SMS 
zprávy, které se tvářily jako informace od operá-
tora oznamující chystané zablokování telefonu. 
„Obrana proti těmto útokům je jednoduchá. Ni-
kdy nikomu nesvěřovat osobní nebo přihlašova-

cí údaje, obzvlášť když je vyžaduje někdo mimo 
firemní síť. Pokud si uživatel není jistý, zda se 
jej někdo nepokouší podvést, může si informa-
ci ověřit třeba kontaktováním protistrany tele-
fonicky. Pozor i na  zdánlivě důvěryhodné in-
formace například o tom, že se v rámci skupiny 
spouští nový systém, který vyžaduje přihlášení 
uživatele. Takovéto informace sdělujeme v do-
statečném předstihu všemi dostupnými firemní-
mi informačními kanály. Pro jednoduché ově-
ření pravdivosti se stačí podívat na skupinový 
intranet,“ uvedl Zdeněk Pergl, IT manažer spo-
lečnosti Infotea. 

Pokud nedopatřením dojde k tomu, že uživatel 
podezřelou zprávu nesmaže, ale klikne na fa-
lešný odkaz a zadá své přihlašovací údaje, stále 
se dá tento problém řešit. Někdo by se za svůj 
omyl mohl stydět a chtěl by si nepříjemnou 
zkušenost, že se nechal napálit, nechat pro se-
be. Včasné nahlášení problému je ovšem vždy 
nejlepší. Důležité je proto neprodleně změnit 
si své přístupové heslo k účtu, ke kterému se 
útočník pokouší dostat a informovat Helpdesk 
společnosti Infotea. Ten zajistí provedení kon-
troly uživatelského PC a případně dalších IT 
systémů. Dá se tak zabránit mnohem větším 
škodám. 
Nejsnadnější radou proto i nadále zůstává ne-
důvěřovat všemu, co se objeví v e-mailové poš-
tě a podezřelé zprávy rovnou mazat. 

(red)

Moderní cisterna na pitnou vodu rozšířila od prázdnin vozový park hasičů Vršan-
ské uhelné. Jedná se o novou generaci automobilové cisterny, kterou hasiči pou-
žívají od roku 1999. Vozidlo na podvozku Tatra Force postavil tradiční dodavatel 
hasičské techniky, KOBIT THZ Slatiňany. 

„Cisterna bude sloužit výhradně pro rozvoz 
a distribuci pitné vody v těžebních společnos-
tech skupiny Sev.en Česká energie. Pro tyto úče-
ly má také patřičnou certifikaci. Pod naši sprá-
vu totiž patří v rámci společností skupiny ta-
ké jídelny nebo koupelny. V případě potřeby by 
se toto vozidlo dalo využít i jako záložní zdroj 
pitné vody například u větších zásahů,“ vysvět-
lil Bronislav Vilhelm, velitel hasičů Vršanské 
uhelné.  

Ve vozovém parku hasičů cisterna nahradí po-
dobný vůz předešlé generace, který už je za hra-
nicí životnosti. „Na nákupu nové cisterny jsme 
se dohodli se společností Servis Leasing, která pro 
nás nová vozidla objednává, už zhruba před ro-
kem a půl. Protože se ale jedná o speciální vozidlo, 
veškeré úpravy trvaly poměrně dlouho, jen stav-
ba podvozku zabrala téměř rok,“ vysvětlil velitel. 
Cisterna je postavena na dvounápravovém šasi 
Tatra Force se vzduchem chlazeným vidlico-

vým osmiválcem a roboticky řazenou mecha-
nickou převodovkou Tatra. Dvoudvéřová kabi-
na je čtyřmístná se sedadly v jedné řadě, za nimi 
se nachází prostor pro drobné příslušenství. Na 
levém boku je zásuvka Rettbox-air pro dobíjení 
a doplňování tlakového vzduchu. Nástavbu AC-
7000 tvoří cisterna s hydraulickým čerpacím za-
řízením. Oproti předchozímu typu, který hasiči 
Vršanské uhelné využívali, má větší objem ná-
drže. V zadní části je na každém boku schránka 
pro požární příslušenství s vnitřním LED osvět-
lením, krytá hliníkovou roletkou. Na pravý bok 
výrobce umístil pozinkovaný žebřík pro výstup 
na horní část cisterny. 

(red)

NENÍ RADNO SLEPĚ DŮVĚŘOVAT VŠEMU,  
CO SE OBJEVÍ V E-MAILOVÉ SCHRÁNCE

HASIČŮM DORAZILA NOVÁ  
CISTERNA NA PITNOU VODU 

Foto: KOBIT/Požáry.cz
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Skupina studentů se pod dohledem profesionálního filmaře vypravila na výsypku 
Obránců míru, aby si tu společně vyzkoušeli, co obnáší natáčení s dronem, k čemu 
se dá takové zařízení využít a co už je za hranicí zákona.  

Speciální exkurzi absolvovali vybraní žáci 9. tří-
dy mostecké 10. ZŠ a studenti 2. ročníku mos-
tecké střední průmyslové školy. Jednalo se o sou-
část výhry v soutěži s názvem Energie? Dáš to 
bez ní?, kterou pro mostecké a litvínovské zá-
kladní a střední školy v loňském roce připravilo 
Ekologické centrum Most a skupina Sev.en Čes-
ká energie. 
Studentům své zkušenosti na výsypce Obránců 
míru, nedaleko míst, kde byly na jaře instalová-
ny budky pro krutihlava a nové místo k životu 
tu našla i přemístěná bobří rodina, předal Mar-
tin Studecký, profesionální filmař, který se natá-
čení s dronem věnuje již řadu let. Kromě stručné 
historie bezpilotních zařízení jim předvedl jak 
se s dronem pracuje a všichni účastníci exkurze 
si to mohli sami vyzkoušet. Došlo ale i na další 
filmařské techniky a výsledkem spolupráce stu-
dentů s profesionálním filmařem byl krátký film, 
na kterém se podílel úplně každý z více než de-
setičlenné skupiny účastníků exkurze.

„Práce s dronem mě ohromně bavila. Létání s ním 
jsem si zkoušel už když jsem byl menší, ale dí-
ky dnešní exkurzi jsem si mohl vyzkoušet natá-
čení s profesionálním dronem a navíc jsem viděl 
na vlastní oči, jak vypadají rekultivace. Už před 
dnešní akcí jsem přemýšlel, že bych si v budouc-
nu koupil vlastní dron a věnoval se natáčení, ať 
už profesionálně nebo jen jako koníčku,“ svěřil se 
Adam Růžička. 
 Členy vítězných týmů na rekultivace dopro-
vodili i spolužáci. „Kromě vítězů jsem přizva-
la i kluky, kteří o to mají zájem. Myslím, že lé-
tat s dronem a využívat tuto technologii zvládnou 
hravě. Důležité ale je, aby se naučili i všechny po-
třebné zákony a vyhlášky, které s tím souvisejí,“ 
připomněla Ivana Dušánková, učitelka z mos-
tecké Střední průmyslové školy a Střední odbor-
né školy gastronomie Most. „Když jsme dostali 
nabídku, neváhal jsem se přihlásit. Jako kluk jsem 
měl malý dron, se kterým jsem lítal a nedopadlo 
to moc dobře. Jsem rád, že se o těchhle věcech mů-

žu dozvědět něco nového a vyzkoušet si to i v pra-
xi. Umět létat s takovýmto dronem je něco, co se 
dá dobře využít. Všechna pravidla, která nám tu 
školitel představil, mi dávají smysl,“ prozradil je-
den ze studentů Alexandr Džantov. 
Projekt „Energie? Dáš to bez ní?“ byl na sklonku 
loňského roku připraven Ekologickým centrem 
Most ve spolupráci se skupinou Sev.en Česká 
energie. Tříčlenná družstva měla za úkol zpraco-
vat půlminutové video na téma energie. Soutěžní 
týmy nejprve zhlédly šestidílný vzdělávací seriál 
ENERGOcast, následovaly pracovní workshopy 
ve Středisku volného času, kde studenti konzul-
tovali své nápady s profesionálním kamerama-
nem a fotografem. Výsledná videa byla publiko-
vána na Instagramu ekologického centra. „Při 
přípravě soutěže nás zajímalo, co si dnešní teen-
ageři představují pod pojmem energie. Všichni 
žáci z devíti zapojených škol nás mile překvapili, 
včetně toho, jakou práci si se svými projekty dali. 
Nyní jsme jim chtěli dát možnost zažít si energii 
v praxi na rekultivovaných plochách kolem lomu 
ČSA, kde si vyzkoušeli natáčení s profesionálním 
filmařem,“ doplnila Eva Maříková, mluvčí skupi-
ny Sev.en Česká energie.                                 (red)

Skupina Sev.en Česká energie investuje do technického vzdělávání podporou 
kroužku Energie jinak v Přelouči.

Kroužek, který již sedm let vede děti v Pře-
louči k technickým dovednostem, podporuje 
dlouhodobě. Mladší děti se v něm učí manuál-
ní zručnosti a starší žáci se pokoušejí o progra-
mování a konstrukci kolových robotů, kteří do-
kážou sledovat černou čáru a zapojit se do ro-
botického sumo.
„Skupina Sev.en Česká energie se již řadu let an-
gažuje v podpoře kroužku Energie jinak. Part-
nerství má za cíl nejen poskytnout dětem teore-
tické znalosti, ale především rozvíjet jejich prak-

tické schopnosti v technických oborech, čímž 
otevírá cestu k budoucím kariérám v inženýrství 
a moderních technologiích,“ vysvětlila Eva Ma-
říková, mluvčí skupiny Sev.en Česká energie. 
V rámci kroužku se pravidelně konají i dny 
otevřených dveří, které rodičům umožňují na-
hlédnout do světa techniky, jenž jejich děti 
prozkoumávají. Kroužek, který nyní navštěvu-
je 28  žáků rozdělených do čtyř lekcí, využívá 
pro své aktivity dvě místnosti v budově Soko-
la v Přelouči.  

„Je skvělé vidět, jak se děti zapojují do našich 
technických projektů a jak si z nich odnášejí ne-
jen znalosti, ale i inspiraci,“ uvádí Milan Špa-
ček, jeden z vedoucích kroužku a zaměstnanec 
Sev.en Česká energie. „Naše cíle jdou daleko za 
hranice běžného vzdělávacího programu. Sna-
žíme se, aby si děti odnesly schopnost inovovat 
a kreativně tvořit, což považujeme za základní 
kámen pro kariéru v technice.“
Své návrhy robotů žáci představují také v robo-
tických soutěžích, což je další cenná praktická 
zkušenost nejen pro technické vzdělání, ale i pro 
budoucí uplatnění v oboru. 

(kač)

STUDENTI NATÁČELI  
S DRONEM NA VÝSYPCE

PŘELOUČSKÁ ENERGIE JINAK UČÍ DĚTI 
ODHALOVAT TAJEMSTVÍ TECHNIKY
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Moderní fyzioterapeutické hřiště pořídilo do svého areálu v mosteckých Zahraža-
nech oddělení následné péče a lůžkové rehabilitace mostecké nemocnice Krajské 
zdravotní díky daru od Vršanské uhelné ze skupiny Sev.en Česká energie. Pomůže 
v rekonvalescenci i léčbě pacientům po mrtvici, s roztroušenou sklerózou nebo 
s mentálním postižením či s neurologickými onemocněními a stane se atraktivní 
součástí pohybové i kognitivní terapie.   
Hřiště je koncipováno tak, aby sloužilo pacien-
tům všech věkových kategorií. Klientům, kteří se 
pohybují na invalidním vozíku, o berlích nebo 
s chodítkem. Je vhodné pro osoby s mentálním 
postižením či s neurologickými onemocnění-
mi. Ideální je například pro rehabilitace po cév-
ní mozkové příhodě, pro pacienty s roztrouše-
nou sklerózou. 
„Vzhledem k charakteru oddělení bude důležitou 
součástí posílení aktivity seniorů, podpoří jejich re-
habilitaci a umožní udržet či dokonce zlepšit kon-

dici, jak po stránce pohybové, tak kognitivní a při-
spět k prevenci vzniku demence a Alzheimerovy 
choroby. Areál spojený s hřištěm zatraktivňuje te-
rapii probíhající za jiných podmínek než v terape-
utických místnostech nebo běžných cvičebních pro-
storech,“ vysvětlil Tomáš Zelenka, primář odděle-
ní následné péče mostecké nemocnice.
Na venkovních strojích je možné provádět pohy-
bovou i neurologickou terapii. V prvním případě 
terapeut u přístroje vyžaduje cílené pohyby a po-
stupem času i rozvoj síly a koordinace. Opaková-
ním se pacient naučí správné pohybové vzorce. 
Při neurologické terapii má cvičení pomoci mimo 
jiné zlepšit koordinaci ruky s okem. Tento typ ko-
ordinace je zodpovědný za správný odhad vzdále-
ností a umožňuje přesně plánovat a provádět po-
hyby. Pacienti na strojích budou cvičit pod dohle-
dem fyzioterapeutů.
Výstavba hřiště začala pokládkou základových 
desek v říjnu loňského roku, dokončila se v polo-
vině června nainstalováním rehabilitačních stro-
jů. Ty jsou odolné vůči povětrnostním vlivům, 
snadno ovladatelné a bezpečné. Na vznik hři-
ště poskytla tři sta tisíc korun Vršanská uhelná. 
„Krajskou zdravotní podporujeme dlouhodobě. 
V uplynulých letech jsme společně realizovali něko-

lik projektů, které měly za cíl zlepšit zdravotnickou 
péči v regionech, kde podnikáme. Mimo jiné jsme 
například podpořili modernizaci porodnice a neo-
natologického oddělení. Úroveň zdravotnictví a pé-
če o pacienty, ale také dobré podmínky pro práci lé-
kařů, jsou pro nás velmi důležité,“ uvedl Petr Lenc, 
generální ředitel Vršanské uhelné.
„Do rekonstrukcí našich zařízení a do drahé zdra-
votnické techniky můžeme investovat především 
díky důslednému využívání dotačních titulů a fi-
nanční investiční podpoře Ústeckého kraje, našeho 
jediného akcionáře. Zlepšovat komfort hospitali-
zovaných pacientů nám umožňují také příspěvky 
soukromých osob a společností. Dlouholetá podpo-
ra skupiny Sev.en Česká energie má pro naši společ-
nost a její nemocnice opravdu velký význam,“ do-
plnil Stanislav Dostál, člen představenstva Krajské 
zdravotní.                                                               (red)

NEMOCNICE NÁSLEDNÉ PÉČE  
MÁ NOVÉ TERAPEUTICKÉ HŘIŠTĚ
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VZPOMÍNKA BLAHOPŘÁNÍ

Do Měděnce na Chomutovsku se o posledním červencovém víkendu sjeli horníci. Měli 
hned několik důvodů k oslavám. Konalo se zde 10. Měděnecké krušení, jehož součástí 
byly oslavy 350 let od založení a vysvěcení kaple Neposkvrněného početí Panny Marie 
na vrchu Mědník, a patnáct let od svého vzniku si připomínal i zdejší spolek Historické 
rudné doly Mědník.

„Měděnecké krušení je tradiční hornické setkání, je-
hož tradici se nám daří udržovat s výjimkou covido-
vých let. Letos jsme k němu přidali i oslavy kaple na 
vrcholu Mědník, která patří mezi památky Hornic-
ké krajiny Krušnohoří, zapsané na seznam světové-
ho dědictví UNESCO. A ještě jsme doplnili i výročí 
našeho spolku,“ vysvětlil Ivan Cáder ze spolku His-
torické rudné doly Mědník, který se mimo jiné sta-
rá o provoz a údržbu zdejší prohlídkové štoly Pan-
ny Marie Pomocné. 
Kapli Neposkvrněného početí Panny Marie nechal 
postavit na vrcholu Mědníku Julius František Sas-
ko-Lauenburský v roce 1674. „Legend o tom, proč 
byla kaple postavena, je celá řada, ale pravdivá je 
pouze jedna. Po třicetileté válce začaly místní doly, 
kde se těžilo hlavně stříbro a měď, znovu význam-
ně vynášet. Kaple je tedy především díkuvzdáním za 
výnosy z dolů,“ poznamenal Ivan Cáder. Ikonická 
stavba, která je dominantou okolí, se objevila na-
příklad v titulcích seriálu Třicet případů majora 
Zemana.  
Součástí slavnostní akce bylo požehnání prapo-
rům zúčastněných hornických spolků i podobizně 
zakladatele, kterou procesí doprovodilo do kaple, 
kde byla umístěna. „Kaple Neposkvrněného početí 
Panny Marie na Mědníku je nejvýš položenou sva-
tyní naší farnosti. Nachází se v nadmořské výšce 910 
metrů a je od ní krásný výhled na všechny strany. To 
nás inspirovalo k tomu, abychom se zde scházeli pra-
videlně ke mši svaté, po které následuje požehnání 

farnosti a kraji,“ doplnil vejprtský farář Šimon Po-
lívka, který zde pravidelně každou poslední středu 
v měsíci v 18:00 hodin slouží mši. V loňském ro-
ce dostal díky obyvatelům Měděnce interiér svato-
stánku podobu z třicátých letech minulého století. 
Vycházelo se z jedné z mála dochovaných fotogra-
fií vnitřku kaple, dřívější vzhled není znám. 
Hornická krajina v okolí vrchu Mědník je jednou 
z dvaadvaceti součástí Hornického regionu Erzge-
birge/Krušnohoří, který byl v červenci roku 2019 

zapsán na seznam světového kulturního dědictví 
UNESCO. Sedmnáct částí se nachází na německé, 
pět na české straně Krušných hor. V Karlovarském 
kraji jsou to Hornická krajina Jáchymov, Rudá věž 
smrti ve Vykmanově, Hornická krajina Abertamy 
– Boží Dar – Horní Blatná, v Ústeckém kraji se jed-
ná o Hornickou krajinu Krupka a Hornickou kra-
jinu Mědník. 
Ve svazích Mědníku se nachází více než 80 šachet 
a štol. Mezi nejzajímavější patří štola Panny Ma-
rie Pomocné, která byla otevřena pro veřejnost už 
v roce 1910. Na jihozápadním svahu Mědníku se 
ve štole Země zaslíbená dochovaly pozůstatky stře-
dověkých dobývacích metod, včetně takzvaného 
krušení, které dalo název Krušným horám.                                                               

     (red) 

HORNÍCI V MĚDĚNCI MĚLI  
NĚKOLIK DŮVODŮ K OSLAVÁM Vzdělávací program The Bridge organizuje už několik let mostecké středisko  

Women for Women. Jeho cílem je pomoci ženám objevit nové příležitosti a poznat 
lépe sebe sama. Zapojit se do něj mohou všechny ženy, které mají chuť a vůli něco 
ve svém životě změnit a posouvat své hranice. 

Možná si také někdy říká-
te: „Chtěla bych více rozu-
mět svým pocitům a tomu, 
co se se mnou děje. Ráda 
bych se cítila spokojená sa-
ma se sebou a věřila si. Chci se naučit zdravě ko-
munikovat, mám pocit, že mi nikdo nerozumí.” 
Nejste v tom samotné. Seberozvojový program 
The Bridge nabízí odrazový můstek, díky ně-
muž se naučíte:

 � Stanovit si osobní cíle
 � Nastavit si jejich prioritu
 � Získat sebejistotu
 � Lépe sladit rodinný a pracovní život
 � Činit lepší rozhodnutí

V bezpečném kruhu maximálně sedmi účastnic 
a pod vedením zkušené lektorky budete sdílet 
vlastní pocity, příběhy a učit se s nimi pracovat. 
Jednotlivé bloky se konají od 24. září každé dva 
týdny – vždy v úterý od 15:00 do 17:00 hodin. 
Kurz realizuje mostecká pobočka Women for 
Women  v Mostě a zahrnuje celkem 16 hodin 

seberozvojového vzdělá-
ní rozdělených do osmi 
setkání. Cena progra-
mu The Bridge je pou-
ze 800  Kč (100 Kč / se-

tkání).
Pro více informací k programu The Bridge kon-
taktujte Michaelu Hostašovou z Women for  
Women: michaela.hostasova@w4w.cz nebo vy-
plňte registrační formulář na webových strán-
kách www.women-for-women.cz. 
Obecně prospěšná společnost WOMEN FOR 
WOMEN byla založena 12. října 2012 manželi 
Ivanou a Pavlem Tykačovými. V prvních dvou 
letech existence se WOMEN FOR WOMEN za-
měřila především na pomoc ženám a jejich dě-
tem, které byly ohroženy zejména psychicky, 
ekonomicky a sociálně, hrozila jim ztráta by-
dlení a nedokázaly svou situaci samy řešit. Po-
stupem času se pomoc společnosti rozšířila na 
podporu a pomoc samoživitelkám a samoživi-
telům, dětem i úplným rodinám, a to jak v rám-
ci konkrétních projektů, tak i programů a pora-
den.                                                                   (red)

SEBEROZVOJOVÝ PROGRAM PRO ŽENY 
THE BRIDGE STARTUJE OPĚT V ZÁŘÍ

Čtrnáctého srpna 2024 uplynulo sedm let, co nás na-
vždy opustila dlouholetá novinářka, velmi důležitá 
součást týmu komunikace Mostecké uhelné a jejích 
nástupnických společností, dobrá duše projektu Uhel-
né safari, ale také skvělá kolegyně, maminka a babička, 
paní Růžena Martínková. Kdo jste ji znali a měli rá-
di, věnujte jí společně s námi tichou vzpomínku. Ro-
dina a kolegové

Dvanáctého září oslaví 60. narozeniny dlouholetý zaměst-
nanec Kolejové dopravy pan Jaroslav Vagala, vedoucí PÚ 
TH. Šedesátka - to je věc! Víno, ženy i ten sex. Ať tě to vše 
stále baví, teď začíná život pravý!
Vše nejlepší k narozeninám přejí spolupracovníci.

STRUČNĚ
ŠVERMOVÁCI SI VE STRUPČICÍCH PŘIPOMENOU VÝROČÍ 
Sraz Švermováků, bývalých i současných zaměstnanců Dolu Jan Šverma, který je dnes součástí Vr-
šanské uhelné, se uskuteční ve sportovním areálu ve Strupčicích v pátek 6. září od 14:00 hodin. Le-
tos si účastníci, kterých se tu každoročně schází zhruba stovka, připomenou 25 let od ukončení čin-
nosti samostatného Dolu Jan Šverma. Více informací na telefonním čísle 602 447 882.                  (red)

OBĚTI Z DOLU PLUTO UCTÍ HORNÍCI I TURISTÉ 
Památku obětí jedné z největších novodobých důlních katastrof si na Mostecku připomenou dvakrát. 
Tradiční pietní akt u památníku v Litvínově se koná přesně v den výročí neštěstí, tedy 3. září v 15:30 
hodin. Klub českých turistů ve spolupráci s obcí Louka u Litvínova a těžebními společnostmi sku-
piny Sev.en Česká energie připravil na sobotu 7. září 19. ročník pochodu memoriál Pluto. Veřejnost 
si může vybrat z několika pěších (5, 12, 18 a 23 km) nebo cyklistických (20, 50 a 60 km) tras. Start je 
u litvínovského pomníku důlního neštěstí mezi 7:00 a 10:30 hodin. Do cíle v kulturním domě v Lou-
ce by měli účastníci dorazit do 15:30 hodin. Součástí pochodu je ve 13:30 hodin pietní akt u pomní-
ku obětem důlního neštěstí u budovy obecního úřadu v Louce u Litvínova.  



12 KŘÍŽOVKA

Tajenka křížovky z minulého čísla skrývala výrok české operní pěvkyně Emy Destinnové: „I ta nejžhavější náruč jednou zchladne, i to nejvěrnější srdce jed-
nou zradí, nejsladší vzpomínka jednou zhořkne a nezbude nic, jen věčně neukojená touha a žal. Nevěřte lidem, zklame vás každý. Stulte se v náruč přírody 
a nechtějte nic od člověka.“ Tentokrát je autorem výroku slavný americký spisovatel: „Vážený pane, žádáte mne o radu. Přečetl (tajenka 1) Vašeho románu 
a mohu Vám odpovědně říci: (tajenka 2)! Obsahují (tajenka 3), který podle mínění lékařů napomáhá rozvoji inteligence. Soudím, že by Vám stačily dvě 
velryby střední velikosti. S pozdravem Mark Twain.“ Výhru získávají: Pavel Válek, Teplárna Kladno; Ivana Schulzová, Sev.en Inntech; Václav Brabec, Li-
berec. Vyluštěnou tajenku můžete zasílat na adresu: Redakce SEV.EN NOVINY, Václava Řezáče 315, 434 01 Most nebo e-mailem: seven.noviny@7group.cz. 
Ze správných odpovědí vylosujeme tři výherce. Uvádějte přesnou adresu nebo pracoviště pro případné doručení výhry.
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